
R e a c h i n g  t h e  h e i g h t s  f o r  t h e  r i g h t s  o f  t h e  c h i l d

C o u n c i l  o f  E u r o p e  S t r a t e g y f o r  t h e  R i g h t s  o f  t h e  C h i l d
2 0 1 6 - 2 0 2 1

High-Level Launching Conference

Sofia, 5-6 April 2016

Statements

Mr Ivailo Kalfin

Deputy Prime Minister for Demographic and Social Policies

Minister of Labour and Social Policy

Bulgaria

Уважаеми колеги госпожи и господа,

Отношението към децата е знак за зрелостта на едно общество. Това го знаем във всяка 

една от нашите страни и във всяка една от нашите общности. Когато подготвяхме и 

мислихме какви да са приоритетите на българското ротационно председателство на Съвета 

на Европа в социалната сфера, темата свързана с децата, с отношението към децата, с 

правата на децата събра най-много подкрепа. Не само защото тя е важна за всеки един от 

нас, а защото темата свързана с политиката на страните-членки на Съвета на Европа към 

децата е много точно отражение на тази общност на ценности, която всъщност ни събира в 

Съвета на Европа. 

Много се радвам и че този приоритет беше подпомогнат от много активната работа на 

секретариата на Съвета на Европа и приключването на Стратегията по правата на детето на 

Съвета на Европа, която за следващите пет години очертава основните насоки, в които ще 

работим всички ние.



Разбира се днес има много предизвикателства. Някои от тях са нови, някои от тях са стари. 

Новите безспорно са свързани с промените в комуникационната сфера, в бързия обмен на 

информация,в достъпа до информация. В начина, по който пиковете медии и прогреса на 

пиковете технологии всъщност създават едно много често алтернативно възпитание при 

децата и младите хора, което ако не вземем мерки може изцяло да се развие в един 

паралелен свят на формалното възпитание. Така че новите технологии безспорно са виден 

пример за това колко важно е ние да развиваме политиката за правата на детето, която 

отговаря на техните реалности. 

Само че ние имаме и старите предизвикателства. Ние свързахме и тук и с някои от колегите 

темата, свързана с детската бедност. Това е една много сериозна тема и тя съществува във 

всяко едно общество и във всяка една страна, независимо от това дали е по-богата или с 

по-малко възможности. Темите свързани с детската бедност са теми, които показват 

зрелостта на едно общество да се занимае със своето бъдеще. Детската бедност много 

често е свързана с маргинализация, бъдеща маргинализация на децата, ако те от най-ранна 

възраст не бъдат привлечени във формите на социализация, във формите  на образование, 

на обучение, които са съвременни, които ще ги поставят като капка в обществото. Няма да 

ги затворят в една тяхна маргинална група. Темите свързани с бедността са свързани с 

цялостното отношение към семейството. Няма бедни деца в богати семейства. Профила в 

България на бедността на децата е свързан с ниско образование на родителите, 

продължителна безработица, със затварянето в различни регионални или социални групи, 

нежеланието за мобилност за отваряне и търсене на достатъчно възможности. И тук ключът 

към  борбата с детската бедност при всички случаи е свързана с политиката, насочена към 

това семействата, родителите да имат възможност, да имат усещането че с работа 

подобряват живота на семейството.

В България имаме няколко приоритета, които са много важни. Тe са свързани не само с 

участието ни в международните институции, със следването на основните документи, 

България ратифицира Конвенцията за правата на детето на ООН през 1991 година и

оттогава ние я спазваме много строго. 

Постигнахме успехи в сфери като  деинституционализацията. Само преди 6 години през 

2010 г. България имаше 7 500 хил. деца, които живееха в институции. Днес 1600-1700. Ние 

продължаваме този процес . Няма вече институции за деца с увреждания. Предвиждаме да 

бъдат закрити и институциите за малолетни , които са допуснали някакви нарушения на 

обществения ред. Тава, което стои пред нас, изключително много развихме системата на 

приемните семейства. Дадохме възможност на децата, които преди това живееха в 

институциите да имат различни перспективи и да бъдат изведени в среда, която е по-

близка до семейната – включително със стимулиране на по-добро образование, на повече 

отговорност към обществото и излизане от затворената черупка, в която децата от 

институции живеят.  

В момента работим по също важна тема свързана с детското правосъдие. Освен в 

специфичните механизми на правосъдието, за нас е изключително важно по какъв начин 

децата могат да останат част от обществото, да не се маргинализират. Някое дете ако е 



допуснало някакви нарушени на обществения ред да може след това да се върне в 

семейството и средата си вече като отговорен гражданин. За нас това е по-важното да го 

постигнем като резултат. 

Това са теми, по които ще работим през следващите месеци и по които се надяваме да на 

сътрудничество в рамките на Съвета на Европа, имат много богат опит страните-членки и 

рамките на двустранни контакти. 

Услугите за деца в общността са изключително важна тема, особено за децата с 

увреждания. През последните 7-8 години се удвоиха възможностите, които са над 560 

видове социални услуги, които децата получават  в съответния дом.

Темата, свързана с бежанците носи един нов аспект по отношение на децата. През 

последните месеци  в България има изключително голямо нарастване на непридружените 

деца, на децата, които идват без документи, които пътуват без родителите си, които много 

често искат да стигнат обикновено до определена страна в ЕС, или са придружавани от 

семейство, роднини или възрастни хора, на които им е поставена задача (понякога платена) 

да бъдат заведени тези деца в съответните страни.  

Тук усилията на българската държава, както и  на всяка една държава не могат да бъдат 

успешни освен ако не са съвместими с усилията на целия регион.  Когато говорим за 

отношението към децата- особено в тези месеци и последните години, когато имаме този 

голям проблем, ние трябва да отделим особено внимание на децата, които са жертва на 

трафик и децата, които са непридружени и пътуват хиляди километри и рискуват здравето и 

живота си. Това са предизвикателства, които разчитаме да посрещнем заедно и да работим 

заедно всички в рамките на сътрудничеството, което имаме в рамките на Съвета на Европа 

и с помощта на много активната роля на секретариата на Съвета на Европа, който направи 

това сътрудничество възможно. 

Завършвам с поредното поздравление към Съвета на Европа и към нашите гости. 

Изключително много се радваме да ви посрещнем в София, да обсъждаме тези теми 

именно в София. За нас те са важни, те са приоритетни и очакваме много ползотворно 

дискусии така че всеки да си тръгне от тази конференция на Съвета на Европа с много идеи 

и нови проекти за съвместно сътрудничество. 
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